
Sestanek predsedstva UJU 
in poverjenikov UJU v Zagrebu. 

(Prva seja dne 31. oktobra 1926.) 

Prijateljski odnošaji med poverjeniki UJU. — Poživitev iniciativnih 
stikov poverjeništev s centralo UJU. — Velik pomen skupnih sej vseh 
poverjenikov. — Mali nesporazum med poverj. Zagreb in Ljubljano je 
izravnan. — Načelna nesporazumljenja se bodo izravnavala sporazumno, 
brez razdora in škode za organizacijo. — Stališče organizačnih predstav

nikov do novih učnih načrtov. 

stva in narodne orosvete. Predsednik in 
tainik naše centrale UJU sta dobila od 
zastopnikov poverjeništev mnogo inici
ativnih predlogov s katerimi se bo mo
ral baviti Izvršni odbor, nasprotno so se 
Da SDorazumeli Doverieniki v mnogih 
vorašaniih s predsedstvom, ki Je iste 
predložilo 

Pov. UJU — Ljubljana ie dalo pred 
zagrebškim sestankom na vsa sreska 
iruštva in vse člane ožiega sosveta 
vnrašanie da izraziin svoie zahteve in 
stališča ki iib nai izneseio zastopniki po
verieništva na seii. Kolikor ie bilo mo
goče so bili predlogi tndi že na te i seii 
SDreieti. 
POROČILO PREDSEDSTVA O DELU 

IZVRŠNEGA ODBORA. 
Poroča predsednik V. K. Petrovič: 

Izvršni odbor se ie trudil, da Dovsem te
nolni dano mu nalogo in ustreže vsem 
UDravičenim zahtevam in želiam učiteli
stva. Člani so oriieli za delo z vsem ela
•nom v leni harmoniii. ker smo združeni 
na stanovskem in nepolitičnem Dravcu. 
Deluiemo za oiačenie stanovske oreani
zaciie, za učiteliska nrava in dvig naših 
institucij. Prioravliamo DOtrebno za ore
osnovo Dravil in izbolišanie osnovne na
stave. 

Procla« UTU 
Proglas katerega smo DodDisali vsi 

člani glavnega odbora in objavili v »Na
rodni Prosveti« ie vzbudil splošno zado
volistvo med člani naše organizacij si
rom Drostrane domovine kar svedoči.10 
klasovi stanovskih listov in mnoga oi
sma naših uglednih tovarišev. 

Del« na. snremembi oravil. 
NaDrosili smo vsa Doverieništva da 

nas DodDiraio z nasveti in predlogi da 
dosežemo DODolno in harmonično delo. 
nosebno za enotno sestavo Dravil za ce
lo organizacijo. 

Nadzorniki in naša društva. 
Mnenje ministrstva, da šolski nad

zorniki ne moreio biti predsedniki dru
♦štev in ostalih organizacij ie pogrešno 
ker ie lahko vsakdo na čelu stanovske 
organizacije kateri pripada in ima za
uoanie članstva. 

Utrditev organizjtciie no državi. 
Predsednik Je s članom Izvršnega 

odbora! Mih. Stanojevičem prepotoval 
Bosno v svrho oživlienia in okrepitve 
oreanizaciie. V nekaterih kraiih ie našel 
oovolino stanie tudi gospodarsko, v dru
gih bo treba še mno^o dela. da bn orga
nizacija tudi v tem delu domovine ooool
na. Prilično enake razmere yladaio tudi 
v Voivodini. 

Stiki z inozemskim uriteljstvom 
Navezali smo stike s čehoslovaškimi 

in Doliskimi organizacijami. Stremhno. 

Navzoči Predsednik: Vlada K Pe
troviči Dredsednik UJU: podpredsednica 
lelisav« Vavra: tainik I. Miliievič in član 
Izvršnega odbora ref. P. Flere. Poverje
niki: .los. Skavič za Zagreb: M. V. Po
oovič za Beograd; Andrei Skuli za Liub
liano: Iliia Kutlača za Solit. Odsoten ie 
bil zastopnik nov. Saraievo. Poleg teh 
so bili navzoči člani ožiega sosveta nov. 
Zagreb podpredsednik J. Milcievič. taj
nik I. Tunkl. urednik »Jedinstva« Kra
iačič ter člani B. Stetič nadz. Pestiček 
i. dr. Od liublianskega Doverieništva 
urednik »Učit. Tov.« Ivan Dimnik. 

POMEN SKUPNIH SEL 
Pov. UJU Ljubliana ie stavilo na le

tošnii beoeraiski skupščini predlog tov. 
Ivana Dimnika ki si ga ie osvoiil ožii so

da dosežemo čim ožie stike z vsemi slo
vanskimi brati. 
Intervencij v ministrstvu — nroti ore

tranianiem. 
Pri ministrstvu orosvete smo inter

venirali radi učiteljskih Drogonov. Mini
ster ie Dovdaril da so se nrogoni vobče 
icniali hoče pa ukreniti vse potrebno, da 
se tudi krivice popravijo. 

Intervencij »radi starih doleov. 
Intervenirali smo radi izplačil PO 

partiji 55. budžeta. Obljubilo se nam ie, 
da se zahtevi čim orei ugodi, da nrideio 
prizadeti do izplačil oripadaiočih za
ostankov. 

Dijaški dom v Beogradu. 
Dijaški dom v Beogradu ima okrog 

90.000 Din premožen ia. Pod vzeli smo 
potrebne korake 00 novih dohodkih da 
pridemo do potrebnih sredstev da čim 
orei uresničimo svoi načrt. Poverieni
štva nam ^redo na roko. občina ie ob
liubila stavbišče. 
Ustanovitev Učiteljske Samopomoči za 

ostala Doverieništva. 
Po vzgledu liublianske »Samopo

moči« se bo skrbelo da se osnuieio ena
ke instituciie tudi 00 ostalih noveneni
štvih ker bi bila enotna instituciia za ce
lo državo prevelika in bi bilo poslovanje 
celo otežkočeno. 

Glasila in tisk U.TU. 
Glasilo udruženia nai bo glas vsega 

učiteljstva v državi. Želeti ie, da podpi
rajo vsa noverieništva naš tisk s pri
mernimi članki. Le v složnem delu med
seboinem snoznavanin in toleranci sme
mo uoati na obči prosoeh orpanizaciie. 

DEBATA O PREDSEDSTVENEM 
POROČILU. 

Zveza z inozemskim nčitelistvom. 
Tovariš poverjenik M Pooovič iz 

Beograda povdaria da ie treba združiti 
učitelistvo vseh slovanskih držav, v ta 
namen nai nosveča udruženie vso oažnio 
in naveže stike z organizacijami sosed
nih slovanskih držav. K temu delu ie pri
tegniti vse one tiaše tovariše sirom do
movine nosebnn mlaiše ki imain volio 
do celokuonosti in dela, onozarial ie Da 
tudi na potrebo stika z učitelistvom tu
jih držav te Francije itd. 

O reformiranju našeea tiska 
K organizaciji tiska se oglasi oover

ienik Skavič iz Zagreba in priporoča, nai 
bo »Narodna Prosveta« posvečena pred
vsem stanovski politiki. »Učitelj« oa nai 
bo pedagoško glasilo. Poseben pravilnik 
nai določa kateri članki soadaio v eno 
ali drupo glasilo. Opuščati ie za bodoče 
vse članke, ki so zgoli informativno 
osebnega značaja in pomena za dotično 

svet Pov. UJU Ljubliana. da naj se vrše 
vsai vsak drugi mesec skuone seie vseh 
poverienikov UJU s predsedstvom in 
tajništvom UJU iz Beograda v kakem 
središču države. 

Predlog ie bil z odobravanjem in 
simnatiio snreiet od vseh poverjeništev 
in članov skupščine UJU v Beogradu. 

Prvi tak sestanek se ie vršil zadnu 
dan preteklega meseca v Zagrebu. 

Na tem sestanku se ie videlo, kako 
velikega pomena za razvoj in ureditev 
naše organizaciie sn te seie. Člani po
verjeništev in centrale so izmenjavali 
medseboino misli so se medseboino po
učili o razmerah in odnošaiih v posa
meznih poveriertištvih in se vestno in 
intenzivno posvetovali o nuinih korakih, 
ki iih ie storiti v korist učiteljstva šol



osebo ker ie tisk za take mbiave pre
drag Nekak poseben pravilnik bi moral 
skrbeti tudi z.a enotno oisaniV posamez
nih listov ori ooverieništvih, da bi ti v 
skladu s centralnimi glasili služili enot
nosti. 

Zfli sestanke ooverieništev. 
Konstatiralo se ie da ie Izvršni od

bor leoo zaoočel s svoiim delom. Vzpo
stavi nai se ožii kontakt s noverieni.štvi 
da bo delo čim složneie in usoešneie. Po
zdravljamo predvidene sestanke pover
jeništev. ki bodo rodili sigurno dobre 
uspehe. Treba ie na teh sestankih posta
viti temeli strokovnemu delu za celo or
ganizacijo. 

IZRAVNAVA NESPORAZUMA MED 
POV. ZAGREB IN LJUBLJANA. 
Ob priliki obravnave, vprašania za 

sestavo pravilnikov za naš organizačni 
tisk se. ie tudi obravnavalo vorašanie 
nesnorazumliema med Pov. Zagreb in 
Ljubljana o zadevi ki io ie tov Mervič 
že popravil v »Učit. Tov.« s katerim se 
pa Pov. Zagreb ne zadovolji. Pov. Skuli 
in urednik Dimnik sta obiasnila svoie 
stališče in podala svoie. iziave v tem po
gledu. Po odobritvi stališča, da moramo 
sami izravnavati vsa nastala nesooraz
umlienia se ie sestavil odsek sestoieč iz 
članov pov. Skulia ref. Flereta. tajnika 
zagrebškega oov. Tunkla in urednika 
Kraiačiča ki ie sestavil zadevno iziavo. 
katero nai bi prinesla »Narodna Prosve
ta«, »Učiteljski Tovariš« in zagrebško 
»Jedinstvo« da se tudi napram iavnosti 
izravna ta zadeva. Po nekaterih naknad
nih ugotovitvah sta predloženo iziavo re
dicirala še. poverienik Skavič in urednik 
Dimnik in sta se popolnoma sporazumela 
in zedinila na iziavo. ki io oodaiemo na 
čelu lista. Obsoialo se ie tudi izrabljame 
te zadeve in nie zlorabo 

NOVI UČNI NAČRTI. 
Referent ministrstva orosvete in 

član Izvršnega odbora UJU tov. Flere 
poiasni kako ie prišlo do sestave na
stavnega programa. Že skupščina v Sa
raievn ie sklenila da se naprosi nrosv. 
ministrstvo da izda nastavni program. 
Pa slišali so se že takrat glasovi, da tega 
ni mogoče brez šolskega zakona že iz 
razlogov različne šolske obveznosti raz
nih nokraiin. 

Edinstveni program se je izdal iz 
državnih potreb vsa i za ono dobo ki io 
imaio vse šole v državi Prvotno ie bil 
izdan program za 2 razreda. Na osnovi 

' fin. zakona pa ie sestavila posebna ko
misiia sedanii nastavni nropram. V tej 
komisiii so bili činovniki ministrstva in 
oreišnii predsednik UJU Pera Vuksano
vič. Na prvi seii so Se predmeti razdelili, 
nastali sta na ta način dve osnovi kar 
ie pogrešek ker se ni v celoti napravil 
glavni osnutek. 

K temu pojasnilu so se oglasili sko
rai vsi zastopniki poverieništev 

Pov. Ponovič (Beograd) povdarja, 
da ie program za zemlieoisie, in zgodo
vino preobširen. Ministrstvo bi moralo 
točno noiasniti. koliko snovi se mora 
obravnavati ker vse ni mogoče. Pri na
črtu bi bili morali sodelovati učitelji, da 
bi bil načrt soreiemliiv Strokovnjaki 
niso bili pozvani k sodelovanju 

Pov. Skavič (Zagreb) ie mnenia da 
ie treba temu načrtu temeljite revrziie. 
Program ie prenatrpan delo ie površno 
in neenotno. Politična zgodovina ie de

ljena od kulturne kar ie za nas nesore
iemliivo in se. zlasti ori nas tn ne sme 
deliti. Ta načrt ie podvreči temeliiti re
viziii do donošenia šol. zakona. 

Pov. Skuli (Ljubljana) oovdaria; da 
ie bil nostooek povsem oogrešen. Prvo 
ie sestava enotnega prosvetnega pro
grama za vse kategoriie šol nato sesta
va šolskih zakonov in za temi nastavni 
program za osnovne šole. V danem slu
čaju se ie postavilo vse delo na napačno 
bazo in ie zgrešeno 

Stavil ie predlog, ki ga ie snreiel to
zadevno Ožii sosvet oov Liubliana v 
katerem se obsoia nostooek pri sestavi 
načrta in se predlaga nai se s strani or
ganizacije odkloni načrt. 

Pov. Iliia Kutlača (Dalmacija) želi 
čisto lokalni nastavni program spreiem
liiv za Dalmaciio in tamošnie razmere. 

' Po končanih izjavah poverjenikov ie 
izdelal poseben odsek v katerem sn so
delovali nov. Skavič. oov. M. Ponovič, 
oov. I. Kutlača in urednik Dimnik slede
čo iziavo: 

»Sestanek poverjenikov UJU dne 
31. oktobra 1926 v Zagrebu ie obravna
val »Učni načrt za I.—IV razred osnov
nih šol kralievine SHS« od 9. avgusta 
1926 ter le sklenil sledeče

Dasi ie ta učni načrt izzvala opra
vičena in splošno priznana potreba da 
se naše osnovno šolstvo organizira na 
enotni osnovi, se ipak zahteva takoišnja 
niegova temeliita reviziia in to iz razlo
gov, ker ie v snovi sploh a z.a nedeliene 
šole oosebe preobsežen in na mnogih 
mestih ueiasen. da vodi tako do površ
nosti v učnem delu. 

Razen tega. da ie ta učni načrt poln 
tudi nepotrebnih detailov na večih me
stih posamezne važne nartiip niso tako 
precizno iznešene da bi se moglo raz
brati kai se z niim od učiteba zahteva. 
Posamezne podrobne metodiške pripom
be in navodila tega načrta ie treba vse
kakor izločiti iz niega in iih zatem siste
matično iznesti v instrukciiah ki se do
dado učnemu načrtu. 

S pedagoškega ozira nedostaie temu 
načrtu tudi potrebna notrania enotnost, 
ker ie posledica naglice in površnosti ori 
niegovi izdelavi ki Ie tolika, da bi se po
kazala tudi ori šolskem delu. zlasti ip bi
lo treba da bi se ta načrt spravil v po
treben sklarl z nastavnimi načrti šol v 
onih kraiih naše države kier ima osn. 
šola več ko 4 šolska leta in kier bi bilo 
treba da ie oouk v višiih šolskih letjh 
organski nastavek onega v spodnjih 4 
šolskih letih. 

Vsi ti obči pogreški tega načrta so 
nastali zato ker ni bil načrt izdelan s 
potrebnim sodelovanjem strokovnih fak
torjev, a zlasti ker ie izdelan brez sode
lovania učitelistva narodnih osnovnih 
šol iz različnih kraiev naše države za
radi česar proti neooravičliivermi posto
oaniu v tem oziru današnii sestanek v 
imenu učiteljstva naiodločneiše prote
stira. 

Dosledno temu se zahteva da se ta 
učni načrt dostavi vsem priznanim fak
torjem v državi oosebe oa UJU: da se 
izvedeio v niem neobhodno potrebne ko
rekture ki omogočiio nsnešno in pravil
no delo v "narodnih osnovnih šolah.« 

Debata o učnih načrtih ip. bila ob
sežna. Rezultat iste ie da ie bil sprejet 
pornii predlog, na podlagi česar bo 
Udruženie napravilo nadalinie korake. 

Za tem ie bilo na dnevnem redu še: 
vorašanie šolskega zakona: preuredbe 
pravil UJU pri čemer se ie govorilo o 
volilnem proporcu, o sindikalni osnovi 
organizacije o upravni razdelitvi orga
nizacije o delitvi beograjskega oov. n.a 
dve ali tri in nekaterih drugih osnovnih 
vorašaniih: o zaščiti učiteliskih pravic 
Dri čemer smo culi gorostasne krivice, 
ki se gode učitelistvu na Hrvatskem: ob 
sklepu so podala posamezna ooverieni
štva svoie predloge o čemer poročamo 
prihodniič Podrobno. 


